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Hong Kong, China – Finland Joint Issue on Fine Woodwork

Over the centuries, wood has played a unique role in human civilisation. Skillful craftsmen and artists have produced such exquisite wooden articles that they are no longer simply functional items but have become objects of beauty and pieces of art. To pay tribute to wood, Hongkong Post and Finland Post jointly present the special stamps “Fine Woodwork”. This is our eighth joint issue with an overseas postal administration.
This set of two HK$5 stamps depicts Zitan armchair with dragon design of Qing dynasty from Hong Kong, China, and Oval bowls of the 2000s from Finland.

Zitan armchair with dragon design, Qing dynasty
Zitan (red sandalwood) is a rare and treasured wood known for its exceptional quality and close grain. The sizeable zitan armchair depicted on the stamp displays graceful lines and perfect proportions. The close-up shot on the right shows details of the single piece of wood comprising the splat of the chair, which is carved in a kuilong motif. An auspicious symbol in traditional Chinese culture and hence a popular design in handicraft, kuilong, a dragon-like creature marked by its single horn and single leg, made its first appearance in bronze. The distinct curves of the carved areas are accentuated by the beautiful dark colour and subtle lustre of the wood. The refined design of the angular armchair exemplifies the restrained and elegant style of Qing dynasty furniture.
Oval bowls of the 2000s
The birch is the national tree of Finland. When a birch tree is cut, nothing goes to waste. It provides timber for traditional tools and furniture, bark for roofing and paper making, twigs for fodder and sap for drinks. No wonder this versatile tree has always held an important place in the lives and hearts of the Finnish people. Executed in tough curly birch, the six items featured on the stamp take a traditional form. Clear and strong lines add a contemporary touch to the fluted pieces. Their smooth contour and solid forms speak much about the characteristics of Finnish designs, which espouse clear-cut simplicity.
The fine grains of zitan (left) and birch (right) are merged onto the backdrop of the Souvenir Sheet, with their textures and tones forming a marked contrast. The theme of the stamp issue is shown trilingually in Chinese, English and Finnish, using special lettering to simulate the effect of wood carving.
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中國香港─芬蘭聯合發行：木藝精華
首日封內文

自古以來，木與人類文明息息相關。木，不單滿足人類生活所需，在工匠和藝術家駕馭之下，質樸無華的木材更化為既實用又富美感的器物，走進藝術的殿堂。“木藝精華”是香港郵政與芬蘭郵政對木的禮讚，也是本港第八度與海外郵政機關合作發行的郵票。

這一套兩枚面值五元的郵票，分別展示中國香港的清代夔龍紋紫檀太師椅，以及芬蘭的千禧年代橢圓皺紋樺木盛器。
清代夔龍紋紫檀太師椅
太師椅造型嚴謹、體量寬綽，氣派不凡。紫檀品質上乘，紋理細膩，極為珍貴。夔龍的造型為獨角單足瑞獸，始見於青銅器，後發展為常用紋飾。郵票右側細部展示太師椅靠背板的夔龍紋，圓潤渾厚，木色高雅含蓄。左側一把太師椅古穆端正，充分體現清代家具莊嚴厚重的風格。
千禧年代橢圓皺紋樺木盛器
樺樹木料可製成傳統工具和家具；樹皮可鋪蓋屋頂，製造紙張；枝葉可作飼料，樹汁還可飲用。芬蘭人對一身是寶的樺樹深懷敬意，尊為國樹。票中盛器由堅韌的皺紋樺木雕成，以簡潔有力的坑紋裝飾，為傳统造型加入現代元素。六件盛器流麗凝煉，正好反映芬蘭設計明淨簡約的特色。
郵票小全張以細緻的木紋作背景，左為紫檀，右為白樺，對照不同的紋理和木色。郵票主題的字體模倣木刻的效果，並以中、英及芬蘭三種語文顯示。
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